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V
ojnomedicinska akademija, 2. marta, obele`i}e 163 godine posto-
jawa. Nastala je ukazom kneza Aleksandra Kara|or|evi}a, kojim je
regulisano ustrojstvo vojnih bolnica, i sve do danas ostala jedan
od najvrednijih delova saniteta, vojske i dr`ave. O wenom sada-

{wem statusu i planovima za budu}nost razgovarali smo sa na~elnikom
general-majorom prof. dr Miodragom Jevti}em.

– Kada govorimo o statusu VMA zapitao bih se da li takva institu-
cija treba o tome da razmi{qa. Ona ga odavno ima i on je priznat. Mi
mo`emo da govorimo o ne~emu drugom, o polo`aju u zdravstvenom siste-
mu dr`ave Srbije, u wenom akademskom prostoru i u nau~noistra`iva~-
kom sistemu. Oni u na{em okru`ewu koji su ugasili svoje vojnozdrav-
stvene ustanove sada imaju velike probleme. Me|unarodna zajednica je
ispostavila zahteve, a oni nisu jednostavni i mogu se kvalitetno ispuni-
ti samo u dobro organizovanim zdravstvenim ustanovama koje imaju bo-
gato iskustva.

Vojnomedicinska akademija je
zna~ajna institucija i postoji
dovoqno dugo da je
prepoznatqiva svim na{im
gra|anima. Danas je mnogi vide
kao nacionalno blago, a ve}ina
na{ih dobronamernih kolega i
prijateqa smatra je hramom
nauke i medicine. Mi koji
radimo u woj, smatramo je
velikom ku}om zdravqa, 
~ija su vrata uvek otvorena 
- isti~e u intervjuu za 
na{ list povodom dana VMA
general-major
prof. dr Miodrag Jevti}.
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Zadovoqan sam {to smo i tehnolo{ki unapredili rad.
Prioritet je bio da nabavimo najmoderniji skener, {to nas je
definitivno uvrstilo u institucije koje mogu da primene najsa-
vremenije dijagnosti~ke metode. I ne samo to. Mi smo tokom
pro{le godine ulo`ili sredstva u nadogradwu linearnog akce-
leratora, koji je sada najsavremeniji u ovom delu jugoisto~ne
Evrope i koji mo`e znatno da unapredi le~ewe onkolo{kih bo-
lesnika. Daqe, otvorili smo moderni, sterilni, hematolo{ki
blok, koji je najboqe opremqen u ovom delu Evrope i koji pru`a
velike mogu}nosti za le~ewe hematolo{kih bolesnika, a wih
smo do sada slali u inostranstvo.

Nisam, me|utim, zadovoqan, kao
ni moje kolege, {to nismo uspeli da po-
ve}amo standard zaposlenih i boqe
valorizujemo ulo`eni trud, jer ovi qu-
di to zaslu`uju. Naknada za na{e de-
`urstvo je vi{estruko ni`a nego u ve-
}ini zdravstvenih ustanova u Srbiji.
A za ~u|ewe je da nastavnici na VMA
ne primaju nijedan dinar za svoj na-
stavni~ki rad. A samo pro{le godine
ovde se obu~avalo oko 400 medicin-
skih stru~waka. 

Da li je reorganizacija VMA da-
la pozitivne rezultate?
– Kako da ne. Mi smo sada savre-

mena medicinska institucija po uzo-
rima i standardima ve}ine evropskih
dr`ava. Imamo mo}an dijagnosti~ko
-poliklini~ki centar, sa 51 specija-
listi~kom ambulantom, povezan sa di-
jagnostikama koje mogu u svakom mo-
mentu, za jedan dan, da do|u do kona~-
ne dijagnoze i procene zdravstvenog
stawa bolesnika. Forsiramo i ono
{to je u Evropi normalna stvar, rad

Vojnomedicinska akademija decenijama neguje najvi{i nivo
zdravstvene za{tite, tzv. tercijerni nivo,  i ako nam i{ta tre-
ba onda je to taj nivo zdravstvene za{tite, jer mi ne mo`emo
ve~ito da {aqemo najte`e bolesnike u inostranstvo i tako tro-
{imo pare ovog naroda. Vreme je da koristimo ovo {to imamo
ovde i da na{e stru~ne i ostale kapacitete stavimo u slu`bu
naroda. Dakle, VMA je institucija koja mora da se funkcional-
no i komplementarno integri{e u zdravstveni sistem Srbije.

Mo`ete li da objasnite {ta to  ta~no porazumeva? 
– Mo`emo  da pomogne u mnogim oblastima u zdravstvenom

sistemu Srbije, pogotovo tamo gde smo
lideri na{e medicinske profesije, i
mi to uporno nudimo Ministarstvu
zdravqa, Republi~kom fondu zdrav-
stvene za{tite, nudimo gra|anima
Srbije. Tu definitivno VMA ima svo-
je mesto. Mo`da je najboqe re{ewe
da se VMA pozicionira kao peti kli-
ni~ki centar u dr`avi. Isto tako,
VMA mora da ostane i u sistemu od-
brane, jer su mnogi zahtevi u oblasti
preventive, preduzimawa mera u
uslovima masovnih katastrofa, u~e-
{}a u mirovnim  misijama ili u me|u-
dr`avnoj saradwi specifi~ni.

Zna~ajan segment na{eg rada je i
edukacija mladog kadra. Po tome smo
prepoznatqivi i na {irem prostoru
od nacionalnog. Va`no je napomenuti
da kolege iz inostranstva ponovo do-
laze kod nas. A na{a {kola i na{e
edukacione mogu}nosti su izvanredne.
Trenutno ovde radi 180 doktora i ma-
gistara nauka, 135 je nastavnika,
profesora i docenata, a to je ogro-
man stru~ni potencijal. I mi to `eli-
mo da podelimo sa na{im kolegama sa
medicinskih, stomatolo{kih i farmaceutskih fakulteta.
Sem toga, decenijama je VMA poznata po nau~noistra`i-
va~kim projektima i doprinosu nauci. Dobar deo na{eg
kapaciteta – prostornog, kadrovskog i tehnolo{kog –
usmerili smo na negovawe tog segmenta rada i brojni su
nau~noistra`iva~ki projekti i radovi odatle potekli. U
ovom momentu su jasno profilisana dva meganau~noi-
stra`iva~ka projekta sa 45 nau~noistra`iva~kih zada-
taka.

O VMA se tokom pro{le godine mnogo pisalo i pri-
~alo, a progla{eni ste i za super brend Srbije.
^ime se ponosite?
– Naravno da se ponosimo zbog izbora VMA za super

brend Srbije, ali to }emo obele`iti drugom prilikom. A
{ta je to {to je obele`ilo proteklu godinu i ~ime sam naj-
zadovoqniji? Najzadovoqniji sam {to smo uspeli da o~u-
vamo VMA, uprkos velikim pote{ko}ama u kojima smo se
na{li. Uspeh je {to smo blagovremeno definisali stra-
te{ke ciqeve u na{em radu. Najpre smo ulo`ili u kadar
i stru~wake. Pedeset lekara mla|ih generacija, ali i
sredwe dobi, uputili smo {irom sveta da usvoje najnovija
dostignu}a u oblasti medicine, i da ih primene kod nas.
Drugi strate{ki interes jeste da jo{ {ire otvorimo na-
{a vrata i kapacitete svim gra|anima u zemqi. Mi sada
radimo pet dana u nedeqi. I zaista se na VMA upu}uje naj-
ve}i broj najte`e obolelih i vi{e se ne postavqa pitawe
da li ima mesta za nekoga i da li za VMA treba veza. Ne
treba veza. Jedina uslov je zdravstveni problem i `eqa i
potreba pacijenta da se kod nas le~i. 

Spremni smo da od zdravstvenog sistema
dr`ave preuzmemo sve obaveze koje dogo-
vorimo, ali je nama, kao dr`avnoj insti-
tuciji, mesto u sistemu odbrane, jer smo
deo saniteta, i na vrhu smo piramide voj-
nog zdravstva. Potpuno smo ube|eni da
ministarstva odbrane i zdravqa na{e
dr`ave uz malo voqe i kompromisa mogu
da re{e na{ status.

Vrhunski stru~waci na VMA rade sa puno
entuzijazma, ali se on s vremenom iscr-
pi. Entuzijazam je potro{na kategorija;
vredi do odre|ene granice, ali kad pre-
vazi|e mogu}nosti tolerancije onda stru-
~waci moraju da tra`e druga re{ewa.
Nama to nije svejedno, ali ih moramo raz-
umeti. Zato o~ekujemo da nam dr`ava, za-
konodavac i pretpostavqeni pomognu da
stru~wake boqe platimo  i da zadr`imo
kadar.  



tro{kova na{ih medicinskih usluga.
To je dalo veliku potporu i za mnoge

druge aktivnosti, a stekli smo i pove-
rewe tih fondova, jer smo savesno i
odgovorno izvr{avali svoje zadatke.
Sve {to je dogovoreno i ugovorno, a
{to je VMA prihvatila, izvr{eno je na
vreme, kvalitetno i pouzdano. Najno-
vija vest je da }emo pomo}i zdravstvu
zemqe tako {to }emo sa liste ~ekawa
u Srbiji preuzeti 1.500 bolesnika ko-
jima }e na{i stru~waci operisati ka-
tarakte. Saradwa postoji i u oblasti-
ma neurohirurgije, nefrologije, inva-
zivne kardiologije, hematologije, or-
topedije, transfuziologije, gde god na-
lazimo zajedni~ke interese. Bilo bi
dobro da se u narednom periodu sve to
uve`e u jedan sistem u kome bismo
skladno funkcionisali i omogu}ili
gra|anima Srbije da im ovde pru`imo
usluge bez prepreka kojima su sada iz-
lo`eni. VMA definitivno treba sta-
viti na listu zdravstvenih ustanova
Srbije u koju gra|ani Srbije moraju i
mogu do}i.

Veoma smo zadovoqni {to su odli~-
ne rezultate dali komercijalni pro-
grami, poput sistematskih pregleda za
zaposlene koje koristi ve}i broj ugled-
nih kompanija, a potpisali smo i ugo-
vore o dobrovoqnom dopunskom i do-
datnom osigurawu sa osiguravaju}im
dru{tvima Delta-generali i DDOR
Novi Sad,

Ne ~ini li vam se da tako mo}ni
i smetate konkurenciji? Ranije su
vam, neretko, upu}ivane i otrov-
ne `aoka?
– Ranije da, ali mnogo mawe pro-

{le godine. Mi smo otvorili sva vra-
ta i na{e kolege mogu da vide {ta mi
radimo. VMA se ne boji konkurencije.
Mi `elimo ”zdravu” konkurenciju ide-
ja, rada i rezultata rada. Znamo da su
u mnogim oblastima na{i stru~waci
lideri, ali isto tako znamo i da smo u
nekim oblastima “tanki”. Ni mi, ni
na{i pretpostavqeni, ne `elimo pa-
ralelan sistem i ne}emo uporno da
forsiramo u na{oj ustanovi razvoj
onoga {to dobro funkcioni{e u Beo-
gradu ili negde u Srbiji, a da za to ne
postoji potreba s obzirom na broj

stanovnika ili potreba dr`ave. Ima mesta za svakog ko zna i
ume kvalitetno da radi. Mi smo spremni na razgovore i kom-
promise kako bi se postigla racionalizacija u funkcionisa-
wu zdravstvenog sistema.

Zna se da }e medicinski stru~waci me|u prvima odlazi-
ti u mirovne misije u svetu. Koliko je qudi obu~eno za te
namene?
– Sanitetska slu`ba na tome intenzivno radi. Sticajem

okolnosti, po{to je VMA najve}a ustanova, najvi{e je u woj i
ura|eno. Pre nekoliko dana vratilo se 35 na{ih lekara i me-
dicinskih tehni~ara - iz VMA, Vojne bolnice Ni{, Centra voj-
nomedicinskih ustanova Beograd i VMC Novi Sad - koji su bili

po modelu dnevne bolnice, dnevne hi-
rurgije. Prvi smo u na{oj zemqi stvo-
rili uslove za to i ve} radimo oko 30
odsto hirur{kih intervencija u dnev-
noj bolnici. U  svetu se po tom modelu
radi ~ak 70 odsto.

Prvi smo u na{oj zemqi uveli i
model funkcionisawa odeqewa za
zdravstvenu negu, pa VMA nema vi{e
glavnu sestru, ve} na~elnika odeqewa
sa dve pomo}nice – jedna ima zadatak
da unapre|uje znawe medicinskih se-
stara, a druga da se brine o podizawu
usluga na nivou sestrinske nege. To je
dalo odli~ne rezultate, podiglo moti-
vaciju sestara i {iri se Srbijom.

Tako|e je izuzetno zna~ajan rad
odeqewa za prevenciju intrahospi-
talnih infekcija, a formirali smo i
centar za transplantaciju organa.
Uveliko se rade transplantacije bu-
brega, ko{tane sr`i, mati~nih }elija,
aktiviran je program transplantacije
jetre. Zajedno sa kolegama iz Srbije
nameravamo da znatno unapredimo
ovaj segment na{e profesije. Formi-
rali smo centar za klini~ku farmako-
logiju, i jo{ nekoliko drugih organiza-
cijskih celina koje poma`u da boqom
organizacijom pratimo ono {to je no-
vo u svetu, a da zadovoqimo na{e
stru~ne potrebe za obrazovawem i  is-
tra`iva~kim radom.

Kakva je saradwa sa Republi~kim fondom zdravstvene
za{tite?
– Moram na{u javnost obavestiti da smo uspostavili iz-

vanrednu saradwu sa republi~kim fondovima zdravstvene za-
{tite, najpre Srbije, pa Crne Gore i Republike Srpske. To nam
je omogu}ilo da, i pored buxetskih restrikcija sa kojim smo se
suo~ili tokom pro{le godine, funkcioni{emo, dodu{e, na re-
striktivan na~in, ali tako da nikome ne uskratimo nijedan neo-
phodan lek. U ovom momentu VMA ne duguje nikome ni dinara.
Zahvaquju}i takvoj saradwi sa fondovima zdravstvene za{tite
i odli~noj organizaciji, obezbedili smo veoma dobru naplatu
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Za pet nedeqa koliko radi najmoderniji
multislajsni skener otplatili smo 10 od-
sto sredstava anga`ovanih za wegovu na-
bavku. Mo`da je to podstrek za nove in-
vesticije.

Mi sada radimo pet dana u nedeqni za
sve gra|ane, i vi{e se ne postavqaju pi-
tawa da li ima mesta za nekoga na VMA i
da li treba veza. Nikome ne treba veza.
Sa VMA niko nije vra}en i ne}e. Zdrav-
stveni, a ne nacionalni, verski ili bilo
koji drugi status su na{ dominantni pro-
fesionalni interes.

Svi koji su proteklih godina dolazili na
VMA i koji su imali priliku da sagledaju
kako radi na{a organizacija i rezultate
koje posti`e, bili su fascinirani. Vero-
vatno su imali odre|ene predrasude, ali
je ~iwenica da su pro{le godine sve de-
legacije (21 na najvi{em nivou) odale
priznawe na{oj sanitetskoj slu`bi 
– onom {ta ona mo`e, {ta zna i kakve re-
zultate ostvaruje.

Ulagawe u najsavremeniju opremu: novi skener



na kursu u Norve{koj i oni su nakon jezi~ke pripreme potpuno
osposobqeni za izvr{avawe sanitetskih zadataka u okviru mi-
rovnih misiji. 

Protekle godine imali smo intenzivne susrete sa na{im
kolegama iz Norve{ke, Nema~ke, Holandije, SAD, u kojima smo
nastojali da usaglasimo sve standarde koji postoje u Evropi i
koji su prihvatqivi u kontekstu procedura i organizacije zbri-
wavawa u uslovima masovnog povre|ivawa. Na{a iskustva su
ogromna i svet se za wih interesuje, ali je neophodno u multi-
nacionalnim kontigentima medicinskih snaga usaglasiti mere i
postupke, dobro ih uve`bati kako bi sve funkcionisalo bez po-
te{ko}a. Najpre treba savladati jezi~ke i stru~ne barijere.
Mi na tome uveliko radimo i u narednom periodu mo}i }emo
sami da obu~avamo na{e qude za instruktore. 

Jesu li medicinski poslenici dovoqno prou~ili na{a
posledwa ratna iskustva, izvukli pouke i ugradili ih u
doktrinu ili su ostala neispri~ana pri~a?
– Mislim da na{a saznawa i iskustva nismo dovoqno pre-

do~ili svetskoj stru~noj javnosti, a za takvim informacijama

postoji velika “glad”. Na bilo kom evropskom ili svetskom kon-
gresu ili stru~nom skupu gde se pojavimo, bilo gde da odemo, ko-
lege `ele da znaju {ta su na{i doktori preduzimali u konkret-
nim situacijama – na primer u oblasti politraume, raznora-
znih intoksikacija, raznovrsnih infektivnih `ari{ta, post-
traumatskog stresnog sindroma. Naravno, ostaje kao zadatak
svima nama koji godinama radimo i koji imamo ta iskustva da ih
preto~imo u ne{to {to }emo dovoqno argumentovano i objedi-
weno ostaviti generacijama mladih lekara i ponuditi ih na-
{im kolegama u svetu, jer nemamo pravo na zaborav – bolestan
i povre|en ~ovek u bilo kojoj naciji pripada ima pravo da u po-
trebnom trenutku dobije najboqu medicinsku pomo}.

Kada }e VMA biti akreditovana kao nau~na ustanova u
nau~noistr`iva~kom sistemu Srbije i kada }e postati
nastavna baza za diplomsku nastavu?
– Akreditacija VMA kao nau~noistra`iva~ke ustanove je

pri samom kraju. Sve {to je nadle`no ministarstvo tra`ilo mi
smo uradili, pripremili i dostavili i imamo ~vrsto obe}awe
ministra za nauku da }e se uskoro formalizovati na{a akre-
ditacija. To automatski podrazumeva ukqu~ewe u nau~ne projek-
te i wihovo finansirawe. 

Druga stvar je u~e{}e VMA u nastavi. Treba re}i da imamo
izvanrednu saradwu sa svim fakultetima u zemqi, i mo`emo da
govorimo samo o wenim modalitetima. Sa univerzitetima i me-
dicinskim fakultetima u Kragujevcu, Novom Sadu, Ni{u i Kosov-
skoj Mitrovici izvanredno institucionalno sara|ujemo, tako da
na{i profesori i nastavnici ve} u~estvuju u dodiplomskoj, po-
slediplomskoj nastavi, u izradi i odbrani magisterijuma i dok-
torata i u ispitnim komisijama. Sa Medicinskim, Stomatolo-
{kim i Farmaceutskim fakultetom u Beogradu gadinama negujemo
saradwu, ali je sada moramo institucionalizovati. Mi o~ekuje-
mo da tokom ove godine uslede neposredni razgovori i da ih do-
vedemo do kraja. U ovom momentu smo pridru`eni ~lan zajednice
medicinskih fakulteta Srbije. I to ne{to zna~i za po~etak.

Danas se uveliko pri~a o smawewu zaposlenih u sistemu
odbrane. Da li }e najavqene reformske promene pogo-
diti i VMA?
– Ja nisam odgovaraju}i sagovornik za tu temu, jer se kod

nas u vojsci zna ko {ta i kako radi. Me|utim, isti~em slede}e –
VMA ne smawuje broj svojih korisnika. Svi vojni osiguranici
ostaju to i daqe, bez obzira na to da li su u penziji ili ne.
Objektivno, mi vi{e nemamo mogu}nosti da smawujemo kadar,
jer smo sve mogu}nosti znatno iscrpeli transformacijama u
proteklom periodu. Napustio nas je odre|en broj stru~waka, pa
sada imamo potrebu da primimo mla|e, perspektivne i ambici-
ozne lekare, koji `ele da rade ovde, ali i odre|en broj medi-
cinskih sestara, jer je na{a ustanova bila poznata ne samo po
stru~nosti lekara nego i po zdravstvenoj nezi.

Nabavka savremene opreme uvek je va`na vest. Ali je na-
bavka skenera koji je kupila VMA izazvala interesova-
we u javnosti, ne zbog ure|aja ve} zbog wegovog osve{te-
wa. Za{to je to u~iweno?
– Ako je i{ta transparentno ura|eno i u skladu sa propi-

sima, i ~emu se posve}ivala posebna pa`wa, to su nabavke sa-
nitetskih potro{nih sredstava i savremene opreme. I ja se po-
nosim {to pro{le godine za ovu ustanovu nije vezana nijedna
afera. Nabavka skenera je druga pri~a i imali smo velikih po-
te{ko}a. A za{to smo ga osve{tali? Procenili smo da je to u
duhu na{e tradicije, da je potrebno i na taj na~in obele`iti
po~etak rada skenera, jer je ulo`eno toliko truda, muka i `eqe
svih zaposlenih na VMA. Nismo mogli da se pomirimo sa ~iwe-
nicom da VMA tehnolo{ki zaostaje. Definitivno pravda posto-
ji i mi smo je prepoznali i na taj na~in. 

Mira [VEDI]
Snimio Darimir BANDA

11


